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 الكلية : الزراعة                                                                              اسم الطالب : أمجد عباس فاضل

          الشهادة : ماجستير                                                                                       القسم : وقاية النبات 

 التخصص :  وقاية النبات /   حشرات                                                     اسم المشرف  : أ.د علاء صبيح جبار

 Vespa orientalis L. Hymenopteraدساست بيئيت وسهىكيت ويكبفحت كيًيبئيت نهزَبىس الاحًش انششلي  :عنوان الرسالة 

Vespidae) في يحبفظت انبصشة.( وحأثيشِ عهى خلايب َحم انعسم 

بيُج أٌ أعهى  .يُبطك يٍ يحبفظت انبصشة  تفي حسع  L. Vespa orientalisانششلي  أجشيج دساست طبئفت انزَبىس الأحًش    

 38.19كبٌ أعهى يعذل نهب في يُطمت كشدلاٌ وشغبنت / يصيذة  32.62بهغجأر يعذل نخىاجذ انشغبلاث كبٌ في شهش حششيٍ الأول 

بهغ أعهى يعذل في يُطمت كشدلاٌ  كًبركش/ يصيذة  14.57رسوة َشبط انزكىس كبَج في حششيٍ انثبَي أر بهغج  أيبشغبنت/ يصيذة. 

يهكت/ يصيذة كزنك وجذ أٌ أعهى يعذل نهب في يُطمت  7.62يبس آلًت َشبطهب خلال شهش  ار بهغجأيب انًهكبث  ركش / يصيذة. 13.05

 5.65شغبلاث انزَبىس الأحًش عهى طىائف َحم انعسم بهغ أعهى يعذل نهكثبفت انُحهيت يهكت / يصيذة. عُذ حأثيش حىاجذ  6.53كشدلاٌ 

يسبحت انحضُت انًمفهت وانًفخىحت وانعسم انًخخىو وغيش  ايبشغبنت / طبئفت في يُطمت كشدلاٌ  6115.56أطبس / طبئفت وبًعذل 

عهى  ²اَج  67.6و  106.2و  79.1و 226.5و  315.9  بًعذلانًخخىو وحبىة انهمبح انًخزوَت كبَج في يُطمت كشدلاٌ 

أيب يهكت  شغبنت / سبعت. 35.74انخىاني. نىحظ حفىق انطعى يخهىط  سئت الأغُبو ونحى انعجم إر بهغ يعذل اَجزاة انشغبلاث نّ 

جبربت كبٌ أعهى انًصبئذ ان سخعًبلببنُسبت لا يهكت/ سبعت.  4.82انزَبىس الأحًش ففضهج طعى سئت الأغُبو وكبٌ يعذل اَجزابهب نّ 

 يهكت /يصيذة 5.16شغبنت / يصيذة ونهًهكبث  15.41إر بهغ  3سى 30×30×35يعذل في انًصيذة انًحهيت انصُع ليبس 
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Thesis title: The study of Environmental, Behavioral and Chemical Control to Red wasp Vespa 
orientalis L. ( Hymenoptera :Vespidae) and its effect on honey Bee hives in Basrah province  

    A study was conducted for members of the Eastern Red Wasp. Vespa  orientalis in nine regions of 

the province of Basra. The results showed that the highest rate of presence of workers was in 

October amounted to 32.62 workers / trap/ ten-days and the highest rate in the region of Kordlan 

was 38.19 workers / trap/ ten-days.  Also observed that the peak of male activity in November, it 

was 14.57 male / trap/ ten-days and the highest rate of males in the region of Kordlan was 13.05 

male / trap/ ten-days. As for queens which its peak during the month of May it reached 7.62 queen 

/ trap/ten-days and found that the highest rate in the region of Kordlan 6.53 queen / trap/ten-

days. When comparing the effect of the presence of red wasp workers on the honey bee colonies. 

The highest mean density was 5.65 frames / hive, with a rate of 6115.56 workers / cultivars in the 

region of Kordlan , As for closed and opened brood area, sealed and un sealed honey and Pollen 

stored was in Kordlan with rate 315.9,226.5,79.1,106.2,67.6  inch square , respectively. observed 

Superiority of bait made from sheep lung and calf meet where the rate of attraction of workers 

35.74 worker / hour .The queen of red wasp preferred the taste of sheep's lung and rate of 

attraction was 4.82 queen / hour. As for use of Attractive traps .Highest  rate was in Local trap-

made Measure 35 x 30 x 30 cm 3, which reached 15.41 worker / trap and 5.16 queens / traps 


